

[Texte]

Mr. MacDonald: Oh yes, I wanted to mention that this will precede the completion of the review of the War Veterans Allowance Act because the War Veterans Allowance Act, as you know, is presently under review. This will not wait for the completion of the review of the War Veterans Allowance Act, this will be dealt with previous to that.

The Chairman: Another couple of questions.

Mr. Knowles (Winnipeg North Centre): All right.

Can you give any indication how soon you might be able to report to us on that review?

Mr. MacDonald: March, Mr. Chairman, is the period of time that I will be able to get the report, deal with it and make some report on it.

Mr. Knowles (Winnipeg North Centre): There is another question I would like to ask, but I am going to be the generous politician and leave it to Marcel Lambert. I heard you put his name on the list and I am sure he will be talking about the war veteran's allowance in relation to veterans in the United Kingdom. There is also the question of your staff over there in the United Kingdom, perhaps you can deal with that later.

My time is about up, but I just press the Minister . . .

The Chairman: You do have a minute and a half.

Mr. Knowles (Winnipeg North Centre): . . . strongly on what I think is the most serious outstanding issue and that is the 48 per cent rule in relation to widows of disabled veterans. We have been over this back and forth so often we know the arguments both ways, but as veterans get older and more and more of them leave widows without entitlement to pension, it becomes a very serious issue.

Mr. MacDonald: Yes.

Mr. Knowles (Winnipeg North Centre): May I be out of order and ask, Dan, how are you getting along on that one?

Mr. MacDonald: My progress is not overly rapid on that one.

Mr. Knowles (Winnipeg North Centre): That is why you are not going to Prince Edward Island, you are staying here.

Mr. MacDonald: That is right.

Mr. Knowles (Winnipeg North Centre): You are staying here to win that one.

Mr. MacDonald: That is one of my fights.

Mr. Knowles (Winnipeg North Centre): All right.

The Chairman: Thank you.

Could we have the hon. Marcel Lambert now?

Mr. Lambert: Thank you, Mr. Chairman. I am glad my colleague from Winnipeg North Centre made the opening remarks with regard to those who should be entitled to war veterans' allowance who have not complied with the one year's residence in Canada. I think that is a blight on our record in handling our veterans and there is no excuse. I have been told it is impossible. That is a lot of nonsense because we do it

[Traduction]

M. MacDonald: Oh, certainement; je voulais vous préciser justement que cela viendra avant car, comme vous le savez, nous sommes en train de revoir complètement cette loi. Nous n'attendrons donc pas que cette étude soit terminée pour agir.

Le président: Encore une ou deux questions.

M. Knowles (Winnipeg-Nord-Centre): Bien.

Pourriez-vous nous dire dans combien de temps vous espérez pouvoir nous donner les résultats de cette étude?

M. MacDonald: Je crois pouvoir obtenir le rapport en mars, monsieur le président.

M. Knowles (Winnipeg-Nord-Centre): Je voudrais bien poser une autre question mais je vais me montrer généreux et laisser la parole à Marcel Lambert. Je sais que vous avez son nom sur votre liste et je suis sûr qu'il va parler de l'allocation aux anciens combattants pour les anciens combattants résidant au Royaume-Uni. Il y a également la question du personnel que vous avez au Royaume-Uni, mais peut-être pourrions-nous y revenir plus tard.

Je sais que mon temps est presque écoulé, mais je voulais encourager le ministre . . .

Le président: Il vous reste une minute et demie.

M. Knowles (Winnipeg-Nord-Centre): . . . à considérer très sérieusement le problème qui me semble des plus importants, à savoir la règle des 48 p. 100 touchant les veuves d'anciens combattants invalides. Nous y sommes revenus tellement souvent que nous connaissons les arguments pour et contre, mais, en attendant, des anciens combattants vieillissent et meurent en laissant derrière eux des veuves qui n'ont pas droit à une pension et qui se retrouvent dans une situation très précaire.

M. MacDonald: En effet.

M. Knowles (Winnipeg-Nord-Centre): Me permettriez-vous d'enfreindre le règlement et de demander à Dan où en sont les choses à ce sujet?

M. MacDonald: Je ne puis vous dire que les choses avancent très vite dans ce domaine.

M. Knowles (Winnipeg-Nord-Centre): C'est la raison pour laquelle vous ne nous quittez pas pour l'Île-du-Prince-Édouard.

M. MacDonald: C'est exact.

M. Knowles (Winnipeg-Nord-Centre): Vous restez ici pour gagner cette bataille.

M. MacDonald: C'est en effet une de mes batailles.

M. Knowles (Winnipeg-Nord-Centre): Bien.

Le président: Merci.

Passons maintenant la parole à M. Marcel Lambert.

M. Lambert: Merci, monsieur le président. Je suis heureux que mon collègue de Winnipeg-Nord-Centre ait posé le problème de ceux qui devraient être admissibles à une allocation aux anciens combattants mais qui ne répondent pas à l'exigence d'un an de résidence au Canada. Nous n'avons aucune excuse de traiter nos anciens combattants de cette façon. On m'a répondu que c'était impossible de faire autrement. C'est ridi-